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ازبرنامهتولید
آرمانملی: بررســی آمار تولید گروه صنعتی 
ایران خودرو در هفت ماهه نخســت امسال نشان 
می دهد که این شــرکت فاصلــه ای قابل توجه با 
وعده های تولیــدی محصولات خــود در ابتدای 
امســال دارد. براســاس این وزارت صمت، برای 
امســال برنامه ریزی کرده تا خودروسازان داخلی 
یک میلیون و ۲۵۰ هزار خودرو جدید تولید کنند. 
این در حالیست که  براساس آمارهای ارائه شده در 
کدال میزان کل خودرو تولید شده تا پایان مهر ماه 
امسال ۴۸۷ هزار و ۵۰۰ دستگاه بوده است و به این 
ترتیب در مقایسه با مدت مشابه سال قبل، میزان 
تولید تنها دو درصد افزایش یافته است، همچنین 
میزان تولید در مهرماه نسبت به ماه قبل از آن با افت 
قابل ملاحظه 1۴ درصدی همراه بوده که این میزان 
ایران خودرو بیشترین سهم را در این میزان کاهش 
به خود اختصاص داده است. براساس آمارهای ارائه 
شــده در کدال، میزان کل خودروهای به فروش 
رسیده ایران خودرو در هفت ماهه نخست امسال، 
۲۲۶ هزار دستگاه بوده است که در مقایسه با مدت 
مشابه سال قبل کاهشی دو هزار دستگاهی را نشان 
می دهد. به این ترتیب بزرگترین خودروساز ایران 
نه تنها در مسیر افزایش ۲۵ درصدی تولید گام بر 
نداشته که حتی در رســیدن به آمار سال گذشته 
خود نیز ناموفق بوده اســت. ایران خودرو تا پایان 
شهریورماه، حدود 1۹1 هزار دستگاه خودرو تولید 
کرده بود و به این ترتیــب میزان تولید مهرماه این 

شرکت ۳۵ هزار دستگاه بوده است.

آرمانملــی-محمدســیاح: دلار یکی از 
شاخص های مهم و اثرگذار در اقتصاد ایران و جهان 
است که حال دستمایه وعده های وزیر صمت شده، 
به گونه ای که »فاطمی امیــن« در آخرین اظهارات 
خود از طراحی سیستمی  برای مدیریت تولید و بازار 
به منظور حذف دلار از مبــادلات و تولیدملی خبر 
داده است تا بتواند اثرگذاری نوسان نرخ ارز به ویژه 
دلار را از تولید ملی حذف کند. این در حالی اســت 
که تمامی  معادلات جهانی با دلار انجام می شــود 
و بخش عمده ای از مواداولیه کالاهــای ایرانی نیز 
از طریق واردات تامین می شــود که این به معنای 
هزینه کرد دلار برای تهیه این مواداولیه است. با این 
حال وزیر صمت بدون توجه و توضیح درباره وضعیت 
و وزن دلار در اقتصاد ایران از حذف آن از تولید ملی 
صحبت می کند، صحبت هایی که نشــان می دهد 
هیچ ایده، بررسی کارشناســی و مطالعه ای پشت 
آن نیست. اقتصاد ایران هم مانند بسیار از کشورها 
به دلار وابسته است، اما کاری که بیشتر کشورهای 
صنعتی انجام داده اند این است که نوسانات دلار را از 
مبادلات روزمره خود با قوی ترکردن ارزش پول ملی 
کمتر کردند این درحالیست که ارزش ریال روزبه روز 
کاهش پیدا می کند و در سراشیبی سقوط قرار دارد! 
سوال اصلی این است که چطور امکان دارد اثرگذاری 
تغییرات نرخ دلار در بخش تولید با وجود وابستگی 
تولید به واردات مواد اولیه کاهش پیدا کند؟ وحید 
شقاقی شهری، اقتصاددان در این باره به »آرمان ملی« 
گفت: زمانی می توان انتظار داشت سهم دلار از تولید 
ملی کنار گذاشته شود که کالا و نهاده ها و مواداولیه 
به صورت کامل در داخل کشور تولید شوند و چنین 
اتفاقی در هیچ کجای دنیا ســابقه نــدارد چون آن 
زمان باید همه چیز را در داخل تولید کنیم و اینکه 
همه کالاها و نهاده هــا و مواداولیه بخواهد در داخل 
کشور تولید شــود با منطق اقتصاد همخوانی ندارد 
و هر کشوری وضعیت نسبی و مطلق خاص خود را 
برای تولید دارد. او ادامه داد: به نظر من جمله ای که 
وزیر گفته ایراد دارد، شرط اینکه بتوانیم خودمان را 
در مقابل دلار یا سیاست های آمریکا که محوریت آن 

دلار است، مقاوم کنیم این است که به شرکای تجاری 
خودمان تنوع ببخشیم. بنابراین این جمله وزیر اصلا 
با منطق اقتصادی و نظریه های اقتصادی ســازگار 
نیســت. شقاقی شــهری افزود: به نظر من باید این 
عبارت به کار برده شود که شرکای تجاری و آنهایی 
که نهادها و مواداولیه را به کشور ما صادر می کنند 
متنوع باشند. به عبارتی تلاش کنیم که مواداولیه و 
نهاده های ما وابســته به تعداد محدودی از کشورها 
نباشد و همه تخم مرغ ها را در یک سبد نگذاریم. این 
کارشــناس اقتصادی ادامه داد: اگر شرکای تجاری 
ما تنوع باشند در آن زمان می توانیم امیدوار باشیم 
که اگر کشوری برای صادرات کالا به ایران ممانعت 
داشــت یا علاقه مند نبود یا احیانا شیطنت کرد ما 
بتوانیم نیازمندمان را از کشور دیگری تامین کنیم 

که این یک اصل مهم است.
جایخالیروابطمتقابل!

شقاقی شهری اضافه کرد: اصل دوم این است که 
ما بتوانیم با کشورهایی که مواداولیه و نیازهایمان را 
از آنها تامین می کنیم یک رابطــه تجاری متقابل و 
وابسته تعریف کنیم، به عبارتی اگر بخش عمده ای از 
نیازهایمان را از ترکیه تامین می کنیم باید یک راهبرد 
و یک تجارت متقابل با کشــور ترکیه داشته باشیم؛  

یعنی ترکیه نیازمند ایران و ایران هم نیازمند ترکیه 
باشد تا یک کشور نتواند به راحتی کشور دوم را کنار 
بگذارد. او ادامه داد: اگر ما بتوانیم یک تجارت دوجانبه 
و متقابل و متوازن را با کشورهای متنوع برقرار کنیم 
آن زمان نیازهای داخلی ما وابسته به کشور نخواهد 
بود. در این صورت مقاومــت در این موضوع افزایش 
پیدا خواهد کرد. اینکه بگوییم می خواهیم سهم دلار 
را از تولید ملی حذف کنیم، مفهوم درستی نیست، 
اگر ایران به دنبال این است که خودش را مقاوم کند 
و تاب آور در حوزه تجارت باشد باید این چند اصل را 
رعایت کند. این اقتصاددان اظهارکرد: بحث دیگر این 
است که طبق سیاست های کلی اقتصاد مقاومتی فقط 
کالاها و خدمات راهبردی باید در داخل کشور تولید 
شوند. در کشور تعدادی کالاهای اساسی و استراتژیک 
وجود دارد که باید برای تولید این کالاها تلاش شود. 
یعنی باید سیاســت جایگزینــی واردات در کالا و 
خدمات راهبردی و اساسی دنبال شود. او افزود: حالا 
باید مشخص شود چه کالاها و خدمات راهبردی ای 
در کشور وجود دارد که ســفره مردم به شدت به آن 
کالا و خدمات وابسته است. شقاقی شهری یادآور شد: 
در حال حاضر حدود ۶۰ درصد نیازهای کشور از پنج 
یا شش کشور وارد می کنید و این سیاست راهبردی 

اشــتباهی اســت چرا که هر کدام از این کشــورها 
شــیطنت یا ممانعت در صادرات کالا به ایران کنند 
اقتصاد ایران با مشکل مواجه می شود. این کشورها: 
چین، امــارات، ترکیه، آلمــان، کره جنوبی و عراق 
هستند و این راهبردی کاملا اشتباه است. متاسفانه 
یک تمرکز در مبادی وارداتی ایجاد شده که باید این 
متمرکز را بشکنیم و به کشــورهای شریک تجاری 
تنوع  ببخشیم و وابستگی متقابل را با آنها برقرار کنیم 
تا آنها نتوانند در شرایط بحرانی دست ایران را خالی 
بگذارند و به خاطر منافع خودشان هم که شده با ما 
همکاری داشته باشــند.  اقتصاد ایران در شرایطی 
نیســت که بتوان آن را با چند جملــه آرمان گرایانه 
درست کرد؛ سیاســت هایی که دولت ها در منزوی 
کردن ایــران در جهان به کار برده و باعث شــدند تا 
اقتصاد بیمار ایران در آستانه سقوط قرار بگیرد حالا 
با این جملات بی منطق درست نخواهد شد. قطعا تا 
زمانیکه مطالعه ای برای ریشه یابی مشکلات؛ کاهش 
تنش های جهانی با ایران، رفع تحریم و انتخاب مذاکره 
به جای تهدید و قهر با دنیا و افزایش ارتباطات تجاری 
با جهان این مشکلات همچنان ادامه خواهد داشت 
و قطعا بدون اقدامان ســنجیده و درست نمی توان 

بهبودی اقتصادی را در چند سال آینده دید.

آرمانملی:مدیرکل صنایع فلزی و لوازم 
خانگی وزارت صمت اخیرا از صفرشدن تعرفه 
واردات ورق های فولادی در راستای حمایت 
از صنایع پایین دســتی به ویژه لوازم خانگی و 
خودروسازان خبر داده اســت. درواقع اعلام 
این موضوع از آن جهت حائز اهمیت است که 
در دولت یازدهم و پــس از آنکه فولادمبارکه 
که بیشترین ســهم را تولید ورق های فولادی 
برعهده داشــت از امکان تولید مطابق با نیاز 
کشــور خبــر داد و در این راســتا از معاونت 
معدنی وقت وزیر صمت نیــز برای حمایت از 
این ســوگلی فولادی بخشنامه افزایش تعرفه 
واردات ورق به بیش از 1۵ درصد را ابلاغ کرد. 
این بخشــنامه در آن زمان با واکنش صنایع 
پایین دستی همراه شــد اما درنهایت پس از 
کشــمکش زیاد در جلســه ای که برگزار شد 
مبارکه قول داد تا با اســتفاده از ظرفیت های 
دو شرکت فولادخوزستان و گیلان تمامی  نیاز 
صنایع را برطرف کند. البته پس از این جلسه 
وزارت صمت در بخشنامه ای دیگر الزام کرد تا 
ورق های فولادی تنها در بورس کالا عرضه شود 
و از آن سو صنایع پایین دست را الزام به ثبت نام 
در سامانه بهین یاب کرد، اما این روش در نهایت 
به سرکوب تقاضا منتهی شــد و فولادسازان 
براســاس ظرفیت هــای اعلامی  در ســامانه 
بهین یاب ورق عرضه می کردنــد  که معمولا 
تنها ۲۰ درصد از ظرفیت واقعی شــرکت های 
متقاضی را پوشش می داد. به هرحال در خلال 
این سال ها عرضه ورق در بورس کالا به واسطه 
مهندسی عرضه و همچنین ضعف در سامانه 
بهین یاب به ایجاد بازار ســیاهی منجر شــد 
که ســهم صنایع را با قیمتــی گران تر به خود 
متقاضیان عرضه می کرد. حال خبر صفرشدن 
تعرفه در حالی مطرح می شود که اگرچه این 
نوید را خواهد داد که مشکلات تامین مواداولیه 
صنایع پایین دستی مرتفع خواهد شد اما نکته 
حائز اهمیت و در حالیکه فولادمبارکه از عدم 
امکان تامین نیاز صنایع از محل تولیدات داخلی 
خبر داده شنیده ها از برگزاری جلسه ای خبر 
می دهد که تلاش شده تا انحصار واردات ورق 

فولادی را به این فولادساز واگذار کند. در نتیجه 
با صفرشدن تعرفه واردات که درواقع تعرفه سود 
بازرگانی دولت است و تبدیل شدن مبارکه به 
واردکننده انحصاری قطعا شاهد یکه تازی این 
فولادساز در بازار ورق های فولادی خواهیم بود 
و قادر خواهد بود همچون سال های گذشته با 

مهندسی بازار سودهای خود را ارتقا دهد.
تعرفهوارداتورقصفرشد

در این رابطه کیوان گردان؛ مدیرکل صنایع 
فلزی و لوازم خانگی وزارت صمت می گوید:  در 
جلســه  تولیدکنندگان لوازم خانگی با مخبر 
معاون اول رئیس جمهور مشــکلاتی از سوی 
کسبه و جوانان این صنف مطرح شده بود که 
این مسائل طرح و پیگیری شد. دیر رسیدن کالا 
به خرده فروشان، دخالت نکردن تولیدکنندگان 
در بحث توزیع، موضوع صادرات و پایین آوردن 
قیمت تمام شده، مهمترین موضوعاتی بود که 
به آن پرداخته شــد. او درباره وضعیت تامین 
ورق فولادی و مواد پتروشیمی  در این صنعت 
افزود: بیشترین ورق فولادی موردنیاز صنعت 
لوازم خانگی، ورق فولادی ســرد است که در 
این زمینه برای اولین بار عرضه اختصاصی این 
نوع ورق به صنعت خودروسازی و لوازم خانگی 
صورت گرفته و به ایــن ترتیب رقابت قیمتی 
برای ورق های فولادی نیز از بین رفته است. در 
مورد تامین مواد پتروشیمی  به ویژه ای بی اس 
نیز براســاس تیراژ تولیــد کارخانه ها تامین 

می شود که هر ســه ماه یکبار سهمیه واحدها 
به پتروشــیمی ها اعلام می شــود. همچنین 
برای اولین بار تعرفه واردات ورق های فولادی 
به کشور صفر شده و کســری ورق فولادی در 

صنعت لوازم خانگی برطرف شده است.
مهندسیعرضهوسرکوبتقاضا

انوش رهام، دبیر سندیکای تولیدکنندگان 
لوله و پروفیل که بیشــترین مصرف ورق های 
فولادی را به خود اختصــاص داده اند در این 
رابطه به »آرمان ملی« می گوید:  در سال های 
گذشته با اعلام فولادمبارکه که از تامین نیاز 
صنایع پایین دســتی خبر داده بــود معاونت 
معدنی وقت وزارت صمت بــرای واردات ورق 
تعرفه تعیین کــرد. وی در ادامه افزود: در قدم 
بعدی و در حالیکه قانون تاکید کرده کالاهایی 
که تولید انحصاری دارند نباید در بورس عرضه 
شوند در بخشنامه ای وزارت صمت عرضه ورق  
را در بورس کالا ابلاغ کــرد که در نتیجه آن با 
مهندسی عرضه قیمت ورق از قیمت جهانی آن 
نیز بالاتر رفت. این فعال حوزه فولاد همچنین به 
سرکوب تقاضا اشاره کرد و بیان داشت: وزارت 
صمت عرضه فــولاد را تنها از طریق ســامانه 
بهین یاب امکان پذیر کرد کــه در آن زمان با 
توجه به زدوبندهایی که وجود داشت به برخی 
از شرکت ها سهمیه ورق حتی تا ۲ برابر ظرفیت 
داده شــده و این در صورتی بود که بســیاری 
از واحدها تنها ۲۰ درصــد از ظرفیت خود را 

مواد اولیه دریافــت می کردند که این موضوع 
به شــکل گیری بازارســیاه ورق های فولادی 
منجر شــد. رهام همچنین به حضور مدیران 
مبارکه در ترکیب هیات مدیره سازمان بورس و 
افزایش قیمت پایه ورق تا ۲۰ درصد اشاره کرد 
و گفت: استراتژی وزارت صمت د برای کالایی 
که اساسا در جهان با کمبود مواجه است اشتباه 
بود چرا که نباید برای واردات چنینی کالاهایی 
محدودیت های تعرفه ای ایجاد کرد. وی ادامه 
داد: البته اینکه گفته می شــود تعرفه واردات 
صفر شده درست نیســت بلکه حقوق ورودی 
گمرک شامل دو بخش است که یک بخش آن 
حقوق پایه گمرکی اســت که مصوب مجلس 
بوده و برای همه کالاهای ۵ درصد تعیین شده 
و بخش دیگر سود بازرگانی دولت است که در 
این بخشنامه این ســود صفر شده همچنین 
همچنان مالیات بــر ارزش افزوده ۹ درصدی 
همچنان اخذ می شــود که در نهایت فارغ از 
اینکه هزینه های حمل ونقل و مبادلات مالی در 
شرایط تحریمی  با افزایش مواجه شده است، 
بابــت واردات ورق همچنــان حقوق گمرکی 
1۴ درصدی اعمال می شــود. دبیرسندیکای 
تولیدکنندگان لوله و پروفیل همچنین از امکان 
واردات انحصاری ورق از سوی فولاد مبارکه خبر 
داد و افزود: در جلسه کمیسیون ماده یک این 
موضوع از سوی شرکت های فولادی مطرح شد 
که با مخالفت صنایع پایین دستی همراه شد 
اما شنیده ها از توافقات صورت گرفته ای خبر 
می دهند که براساس آن این فولادساز پس از 
تامین نیاز صنایع مازاد نیاز را از طریق واردات 
تامین خواهد کرد که ایــن موضوع در صورت 
تحقق قطعا عواقب خوشایندی را برای صنایع 
پایین دســتی به همراه نخواهد داشت. چرا که 
تجربه تولید و عرضه انحصاری ورق از ســوی 
این شرکت نشان داده که با مهندسی عرضه و 
روش های سهمیه بندی علاوه بر افزایش قیمت 
شاهد شکل گیری بازارسیاه بوده ایم که نتیجه 
آن  ورود نمایندگان مجلس و شیوه نامه هایی 
بوده که سعی داشــته بازار فولاد را ساماندهی 

کند.

»آرمانملی«دلایلحذفتعرفهوارداتورقهایفولادیرابررسیمیکند:

فرش قرمزی برای انحصاری دیگر در »مبارکه«؟!
کورهانحصاردر»مبارکه«داغترمیشود؟!

درپیارساللایحهدوفوریتیبهمجلسمطرحشد:
ضرورتتدبیردولت

درمقابلمنتفعانارز4200
آرمانملی: به نظر می رسد پس از چندماه کشمکش بلاخره دولت 
عزم خود را جرم کرده تا با حــذف ارزترجیحی یا همان ۴۲۰۰ تومانی 
ضمن جبران بخش قابل ملاحظه ای از کسری بودجه ای که در نتیجه 
این نوع یارانه متحمل می شد بساط رانت خوارانی که از قبل تخصیص 
این ارز میلیاردها تومان به جیب زده اند برچیده شود. به گونه ای که در 
این راستا یک عضو کمیســیون اقتصادی مجلس از تقدیم لایحه دو 
فوریتی اصلاح ارز ۴۲۰۰ تومانی در راستای اصلاح ساختار بودجه خبر 
داده است. درواقع تردیدی وجود ندارد که برخلاف سیاستی که دولت 
گذشته برای کنترل قیمت ها و کاهش تحمیل فشار اقتصادی به جامعه 
به ویژه دهک های پایین دســت جامعه ارز ترجیحی را پایه گذاشت در 
خلال این سال ها به واســطه تاخیر در پرداخت و یا عدم تخصیص این 
ارز به جامعه هدف تنها تاثیری در قیمت کالاهای اساسی نداشته بلکه 
بهانه ای به دست رانت خواران داده تا از این محل بیشترین رشد قیمتی 
را بر کالاهای اساســی تحمیل کنند. البته در خصوص تعیین تکلیف 
این ارز دولت دوازدهم نیز در بودجه ســال 1۴۰۰ اصلاح نرخ ارز را به 
حدود 1۷1۰۰ تومان را پیش بینی کرده بود اما ملاحظات دولت که در 
استانه تحویل به دولت سیزدهم شد باعث شد تا تعیین تکلیف آن به 
دولت بعدی سپرده شود. حال تیم اقتصادی دولت در حالی برای اصلاح 
این نرخ قصد ارسال لایحه به مجلس را دارد که اکثر کارشناسان آثار 
تورمی حذف آن را حتی با وجود انکه قیمت تمامی  کالا براساس نرخ ارز 
واقعی تعیین شده اجتناب ناپذیر داسته و معتقدند احتمالا منتفعان این 
رانت برای تحت فشار قراردادن دولت دست به سیاست کنترل عرضه و 
گرانی کاذب را در پیش خواهند گرفت که در این راستا حضور و نظارت 
دولت برای جلوگیری از اجرای سیاســت مافیای حوزه های مختلف 
اقتصادی الزامی  است. به گفته تحلیلگران دولت باید برای اجرای این 
طرح بیش از گذشته توجه خود را معطوف به دهک های پایین جامعه 
کند و به غیر از افزایش یارانه نقدی متناسب با نرخ تورم و قیمت کالاها 
اختصاص خدمات رایگان را نیز در اولویت برنامه های خود قرار دهد. در 
این رابطه مجتبی توانگر عضو کمیسیون اقتصادی مجلس می گوید: ارز 
۴۲۰۰ تومانی نتیجه ای جز رانت در کشور نداشته و باید این وضعیت 
اصلاح شــود؛ لذا قرار اســت دولت برای حل این معضل و در راستای 
اصلاح ساختار بودجه لایحه دوفوریتی برای اصلاح وضعیت اختصاص 
ارز و قیمت ارز کالاهای اساسی به مجلس ارسال کند. نماینده تهران 
افزود: مجلس و دولت به دنبال اصلاح  تخصیص ارز ۴۲۰۰ تومانی برای 

کالاهای اساسی هستند. 
دهکهانیازهایمتفاوتیدارند

همچنین مجید حریری، رئیس اتــاق بازرگانی ایران و چین نیز با 
»معیوب« توصیف کردن این سیاست ارزی، بیان داشت: البته حذف 
این سیاست ارزی هم راحت نیســت زیرا به هرحال اثرات اقتصادی و 
اجتماعی خواهد داشت و ممکن است کالاهایی که تا امروز ارز ترجیحی 
گرفته اند، با حذف این سیاست دچار افزایش قیمت شوند و مصرف کننده 
متحمل پرداخت هزینه بیشتری شود. بنابراین حذف آن باید به شکل 
تدریجی و همراه با حمایت های جانبی از اقشار آسیب پذیر جامعه صورت 
پذیرد. وی افزود: در حال حاضر همه، موافق غلط بودن ارز ارزان قیمت 
هستند و معتقدند باید جمع شود اما اینکه چگونه جمع شود تا کمترین 
اثر مخرب را داشته باشد، موضوعی است که نیازمند تامل بیشتر است. 
به عبارت دیگر چگونگــی حذف ارز ۴۲۰۰ تومانــی و جایگزین های 
حمایتی برای اقشار آسیب پذیر حتما باید با مطالعه همراه باشد. این 
کارشناس اقتصادی خاطرنشان کرد:  در ســال به طور متوسط بالای 
1۵ یا ۲۰ میلیارد دلار ارز ارزان قیمت هزینه می شود و اگرچه این کار 
به بهانه حمایت از مصرف کننده انجام شده است اما منافع آن هیچگاه 
به مصرف کننده واقعی نرسیده است. وی ادامه داد: در حال حاضر اگر 
هم قصد حذف این سیاست را داشته باشیم، ممکن است افرادی که از 
این سیاست بهره می بردند، باز به بهانه حذف این ارز اقدام به افزایش 
قیمت برخی کالاها کنند. ضمن اینکه اگر قرار است ارزترجیحی حذف 
شود و یارانه به مصرف کننده تخصیص یابد باید تدابیر لازم برای مقابله 
با اثرات تورمی آن نیز اندیشیده شود. این کارشناس اقتصادی با تاکید بر 
ضرورت اتخاذ راهکارهای جایگزینی که حمایت  اقتصادی و اجتماعی 
از اقشار آسیب پذیر را نیز به همراه داشته باشد، اظهارداشت: دهک های 
مختلف جامعه نیازهای متفاوتی دارند و بنابراین  برای سه دهک نخست 
که فقیرترین دهک های جامعه هســتند، هم به صــورت کمک های 
غیرنقدی، هم به صورت افزایش یارانــه و هم به صورت تامین خدمات 
اجتماعی رایگان اقدام به ارایه تسهیلات لازم شود. حریری با اشاره به 
تنوع نیازهای هر دهک جامعه، افزود: بهتر است به این افراد خدمات 
اجتماعی باکیفیت ارائه شــود همچنین این یارانه می تواند در قالب 
خدمات رایگان حمل ونقل در اختیار افراد قرار بگیرد تا پول به صورت 
نقدی در جامعه نچرخد. اینها راهکارهایی  است که می توان برای جبران 

عوارض احتمالی حذف ارز ترجیحی در نظر گرفت.

نیم نگاه

آرمانملی:وزیر صنعت، معدن و تجارت در حالی اخیرا از اجرای 
سیاست های خود برای ســاماندهی صنعت خودرو خبر داده که در 
اولویت آن افزایش تولید وجود دارد کــه همچنان تضاد در بدنه این 
وزارتخانه  برای اجرای این سیاست ها وجود دارد؛ به گونه ای که نه تنها 
آمار ارائه شده در کدال نشانگر افت تولید در یکماهه گذشته است، 
بلکه مدیر کل صنایع حمل ونقــل وزارت صمت تاکید کرده با وجود 
امکان افزایش تولید اما خودروسازان به واسطه زیانی که هم اکنون در 
برخی از محصولات متحمل می شوند تمایلی به اجرای این سیاست 
ندارند این در حالیســت که بازارخودرو نیز در مدت یکماه گذشته و 
به رغم تمامی وعده های  فاطمی امین با وجود تداوم رکود اما رشــد 
قیمت ۵ تا ۲۰ میلیون تومان را تجربه کرده است. در این رابطه سهیل 
معمارباشی می گوید: تولید خودرو امسال به حدود یک میلیون و 1۰۰ 
هزار دستگاه می رسد و هدفی که برای سال آینده برای خودروسازان 
در نظر گرفته شده است تولید یک میلیون و ۶۰۰ هزار دستگاه است. 
مدیرکل صنایع حمل ونقل وزارت صمت در مورد نقش خودروسازان 
بخش خصوصی در تولید خودرو، افزود: چشم انداز تولید 1.۶ میلیون 
دســتگاه خودرو، هم برای دو خودروساز بزرگ کشــور و هم برای 
خودروسازان بخش خصوصی اســت؛ بخش خصوصی حتما باید به 
میدان بیاید و در این زمینه حرکت جدی داشته باشد زیرا وزیر صمت 
حساب ویژه ای روی بخش خصوصی باز کرده است. وی تصریح کرد: 
در حال حاضر نیز امکان افزایش تولیــد وجود دارد اما به دلیل اینکه 
برخی از محصولات زیانده هستند، خودروساز تمایلی به افزایش تولید 
ندارد. وقتی در تولید یک محصول ۵۰ میلیون تومان زیان وجود داشته 
باشد انگیزه برای تلاش جهت افزایش تولید از بین می رود. درخواست 
وزیر از خودروسازان، افزایش تولید است اما این موضوع الزاماتی دارد. 

اگر این الزامات محقق شود خودروساز و قطعه ساز پای کار هستند. 

باوجودوعده»فاطمیامین«برایساماندهیخودرو

خودروسازانبازیان،افزایشتولیدنمیدهند

نکته

خودروارزسکهوطلا

176.000.000کوییک 337.000.000Rدنا27.542دلارآمریکا11.550.000سکهامامی

328.000.000شاهین293.000.000پژوپارس31.910یورو11.700.000سکهبهارآزادی

285.000.000وانتزامیاد)آپشنال(253.500.000پژو206تیپ37.6652پوندانگلیس6.100.000نیمسکه

166.000.000ساینا280.000.000راناپلاس7496درهمامارات3.5700.000ربعسکه

252.000.000سمند 160.000.000LXسایپا3000111لیرترکیه2.230.000سکهگرمی

239.000.000پژو405دوگانهسوز153.000.000تیبا22.460دلارکانادا1.168.100هرگرمطلای18عیار

قیمتدربازارآزاد)بهتومان(

بـــازارسرمـــایـه
درخواستنمایندگانهمزمانبارشدشاخص؛

محاکمهیقهسفیدهایبازار
بورسرااحیانمیکند

آرمانملی:بازارسرمایـــــه روزگذشــته 
)سه شنبه( در حالی با رشد مواجه و شاخص کل با 
صعود 1۴ هزارواحدی در کانال یک میلیون و ۳۷۶ 
هزار واحدی قرار گرفــت که ریزش های مکرر در 
ماه های اخیر که به گفته کارشناسان نشأت گرفته 
از تداوم ابهام و تشدید فضای بی اعتمادی نسبت به 
سیاست های دولت رخ داده و البته دلیل اصلی آن 
را باید در عدم تحقق وعده های حمایتی جست وجو 
کرد باعث شده تا باردیگر تیم اقتصادی دولت برای 
بازارســرمایه کشور نســخه پیچیده و از رویکرد 
حمایتی برای جمع شدن فرش قرمز از بازار خبر 
دهند. البتــه در این میان در شــرایطی که اکثر 
ســهامداران از وضعیت آینده بازار نگران هستند 
مجلس نشینان نیز ســعی دارند تا فضای شکل 
گرفته را با تصویب تحقیق و تفحص از بورس تغییر 
دهند به گونه ای که برخــی از نمایندگان پس از 
گذشت یکسال از افت وخیز بازار خواستار برخورد 
با یقه سفیدهایی شده اند که ده ها میلیارد تومان 
از بورس به جیب زده انــد. درواقع تردیدی وجود 
ندارد که در پی صعود بازار و عبور از مرز ۲ میلیون 
واحدی در سال گذشته و ریزش شدید که شاخص 
را تا مرکز یک میلیون واحدی نیز رســاند بخشی 
از نوسان گیران و شــرکت هایی که تنها با تکیه بر 
ارزش داریی ها توانسته بودند به جذب سهامدارن 
بپردازند سودهای کلانی را به جیب زده و البته در 
این میان برخی از همین شرکت ها و سهامداران 
عمده نیز با زیان های گسترده ای همراه شدند. اما 
آنچه مسلم است پرداختن به موضوعی که اساسا 
در حال حاضر تاثیری در وضعیت بازار نداشــته 
به جای آنکه بهارستان نشینان بر تحقق وعده های 
دولت و رئیس جمهور برای حمایت از بازار تاکید 
کنند به نظر نوعــی فرار رو به جلــو و پاک کردن 
صورت مساله است. بر اساس این گزارش  سیدناصر 
موسوی لارگانی، عضو کمیسیون اقتصادی مجلس 
به نمایندگی از پیشنهاددهندگان تحقیق و تفحص 
از بورس در رابطه با اهمیت تصویب تقاضای تحقیق 
و تفحص از سازمان بورس و اوراق بهادار با عنوان 
اینکه وضعیت فعلی بورس در کشور بسیار اسفبار 
اســت، گفت: در خصوص افزایش شاخص و افت 
تاریخی آن که موجب شــد ۹۰ درصد ســرمایه 
ملت در حدود هزار و ۵۰۰ هــزار میلیارد تومان 
ذوب شود، دو شائبه وجود دارد؛ ابتدا اینکه تامین 
کســری بودجه دولت از طریق دست انداختن در 
سرمایه مردم در بورس و دوم اینکه اشخاص دانه 
درشت سیاسی، حقوقی ها، شرکت های کاغذی و 
کارگزاران در یکسال چه میزان از سرمایه ملت را 
به جیب زدند. موسوی لارگانی با عنوان اینکه طرح 
تحقیق و تفحص از بورس در شهریورماه به امضای 
1۴۰نفر از نمایندگان رســید تا با اولویت بررسی 
شود، افزود: در اردیبهشــت ماه ۹۹ بانک مرکزی 
به یک بازه سود ســپرده ها را کاهش داد و مردم 
پول هایشان را از بانک ها بیرون کشیدند و در بورس 
سرمایه گذاری کردند از سوی دیگر در مردادماه 
سقوط شاخص آغاز شد، در ۲۶ مرداد ۹۹ بورس 
تهران با ۸۹ درصد ریزش رکورد سقوط در ۵۳ سال 
گذشته را شکست؛ همچنین در دوم شهریور ماه با 
خروج ۳ هزار میلیاردتومان از بورس رکورد تاریخی 
خروج نقدینگی از بازار بورس شکسته شد. وی با 
اشاره به یقه سفیدهایی که طی یک سال گذشته 
ده ها میلیارد تومــان از بورس بــه جیب زده اند 
باید به سزای عمل خود برسند، خاطرنشان کرد: 
افزایش نرخ بهره بین بانکی و فروش اوراق توسط 
دولت، فروش سهام توسط دولت به منظور جبران 
کسری بودجه و شایعه قیمت گذاری دستوری در 
صنعت فولاد، تاییدها و تکذیب های پی درپی برای 
عرضه صندوق هــای ATF  دولتی، فروش های 
هیجانی حقوقی های بــازار در نمادهای مختلف 
و… از جمله مسائلی است که موجب شد سقوط 
شاخص بورس رخ دهد. رشد حبابی شاخص، علت 
تشــویق روحانی به حضور مردم در بورس بدون 
هیچ گونه آموزش، گرانفروشــی ســهام، فروش 
سهام کاغذی از دیگر مســائل مرتبط با موضوع 

مذکور است.

»آرمانملی«وعده»وزیرصمت«رابررسیمیکند:

حذف دلار از توليد ملی؛ -اتفاقا مساله اين نيست
آرزویوزیربرایمقابلهبادلار


